
Neophodna nezavisna analiza o izgradnji rudnika litijuma u Srbiji

Na samom početku okruglog stola održanog u Srpskoj akademiji nauka i umetnosti, tokom
drugog dana skupa „Projekat Jadar – Šta je poznato“ predstavnici kompanije „Rio Sava
eksplorejšn“, ćerka firme „Rio Tinto“, odgovorili su na pitanje koje je dan ranije postavio
akademik Bogdan Šolaja o arsenu koji se javlja kao nusproizvod prilikom prerade rude,
istakavši da će njegove količine biti u granicama dozvoljenih i da neće predstavljati opasnost
za okolinu. Akademik Šolaja se zahvalio na odgovoru, pri tome istakavši da svejedno
insistira i na nezavisnoj analizi koja bi pokazala da su podaci „Rio Sava eksplorejšn“ na tu
temu tačni i precizni.
Predstavnici britansko-australijske kompanije „Rio Tinta“ tvrde da je izgradnja rudnika za
eksploataciju minerala „jadarit“ u okolini Loznice, iz koga se dobija litijum potreban za rad
baterija električnih automobila, održiv projekat, predstavnici ekoloških organizacija se tome
izrazito protive i tvrde da, naprotiv, on ugrožava kako životnu sredinu tako i lokalno
stanovništvo.
Na pitanje šta će se desiti sa porodicama direktno pogođenim izgradnjom rudnika za
eksploataciju jadarita koje žive u okolini Loznice, generalna direktorka „Rio Sava
eksplorejšn“ Vesna Prodanović je istakla da se sa tim porodicama vode razgovori o relokaciji
i kako će nastaviti sa životom posle toga. Dodala je da je kompanija za razgovore u vezi toga
otvorena i za sve druge stanovnike tog kraja koji smatraju da ih ugrožava izgradnja rudnika
jadarita.
Prisutnima se, između ostalih, obratio i Aleksandar Jovanović Ćuta, iz organizacije
„Odbranimo reke Stare Planine“ koji je poručio da će njeni aktivisti isto tako kako su branili
reke od izgradnje malih hidroelektrana braniti Jadar i Rađevinu od namere „Rio Tinta“ da
izgradi rudnik i na taj način „natapa zemlju otrovom“.
Nakon toga je reagovao akademik Bogdan Šolaja apelom da svi iznesu svoje mišljenje
vezano za temu razgovora ali da se pri tome suzdrže od zapaljivih govora koji nisu prikladni
skupu koji se održava u SANU.
Inače, pred početak održavanja okruglog stola o projektu „Jadar“ predstavnici SANU su bili
nezadovoljni zbog toga što su se u zgradi pojavili pripadnici obezbeđenja koje je angažovao
„Rio Tinto“. Predstavnici SANU su insistirali na tome da u zgradi te institucije jedino može
da bude prisutno njeno obezbeđenje i tražili da obezbeđenje „Rio Tinta“ napusti zgradu. U
slučaju da se to ne desi, pretili su čak i da će skup biti prekinut. Epilog svega je bio da su
nakon što je tribina počela, pripadnici obezbeđenja SANU zauzeli mesto ispred vrata sale u
kojoj je skup održan, dok su se pripadnici obezbeđenja „Rio Tinto“ stacionirali u hodniku u
blizini lifta. Posle izvesnog vremena, ispred sale su se pojavila i dvojica uniformisanih
pripadnika Ministarstva unutrašnjih poslova Srbije. Skup je pak protekao bez bilo kakvih
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incidenata.
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